
روز دانشـــجو را بایـــد یکـــی از مهم تریـــن روزهـــا بـــرای قشـــر دانشـــجو 
کـــه ایـــن فرصـــت را در اختیـــار دانشـــجو و فعـــالان  ی  وز دانســـت. ر
کـــه بـــا تـــدارک برنامه هـــای متنـــوع هم پـــای  دانشـــجویی می گـــذارد 
گـــوش  صحبـــت مســـئولان بنشـــینند و هـــم دغدغه هایشـــان را بـــه 
 ، آنهـــا برســـانند. بـــه همیـــن دلیـــل هرســـاله همزمـــان بـــا روز دانشـــجو

ــژه  ــگاه های مختلـــف به ویـ ــجویی در دانشـ ــای دانشـ ــک برنامه هـ ترافیـ
ـــته،  ـــه روز گذش ـــوری ک ـــه ط ـــرد، ب ـــدت می گی ـــت ش ـــگاه های پایتخ دانش
4 دانشـــگاه پایتخـــت بـــا میزبانـــی از مســـئولان مختلـــف، بـــه پیشـــواز روز 
دانشـــجو رفتنـــد. دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی تهـــران، شـــاهد، شـــهید بهشـــتی 
و خواجـــه نصیرالدیـــن طوســـی همـــان دانشـــگاه هایی اند کـــه دیـــروز 
ـــجو را در  ـــگ روز دانش ـــی زن ـــا به نوع ـــد ت ـــی بودن ـــئولان مختلف ـــان مس میزب
بیاورنـــد. در ایـــن گـــزارش مشـــروحی از هر کـــدام  دانشـــگاه  ها بـــه صـــدا در

از برنامه هـــا آورده شـــده اســـت کـــه در ادامـــه از نظـــر می  گذرانیـــد.

»فرهیختگان«ازمیزبانیدانشجویانازمسئولاندولتفعلیوسابقدردانشگاههایمختلفگزارشمیدهد

زنگ روز دانشجو در دانشگاه ها نواخته شد
روزدانشجودردانشگاهعلومپزشکیتهرانچگونهگذشت؟

گپ و گفتی از جنس پزشکی با وزیر بهداشت 
ســـالن آمفی تئاتر ســـتاد مرکزی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
یر بهداشـــت  وز گذشـــته میزبـــان محمدرضا ظفرقندی، وز ر
ی چند ســـاعته با فعالان  وز دانشـــجو دیدار بود که به بهانه ر
تشـــکل های دانشـــجویی داشـــته باشـــد. در این مراســـم که  
مصطفی رستمی  رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه ها، زهرا بهروز آذر  معاون و نیز خانواده رئیس جمهور 
حضـــور داشـــتند، نماینـــدگان دانشـــجویی از انجمن هـــای 
صنفی، کانون های فرهنگی، تشـــکل های سیاسی، نشریات 
و انجمن های علمی به ارائه دیدگاه هایشان در حوزه نظام 

سلامت پرداختند.

وزیر بهداشت: 
با تغییرات اتوبوسی موافق نیستم

یر بهداشـــت در مراســـم گرامیداشـــت  محمدرضـــا ظفرقندی، وز
روز دانشـــجو در دانشـــگاه علوم پزشـــکی تهران با بیان اینکه روز 
دانشـــجو نماد استقلال کشور است، گفت: »اهمیت این جلسه 
آن است که همه سلیقه ها با هم گفت و گو می کنند. ما همدیگر 
را تحمل می کنیم، من بارها از معاونت فرهنگی خواســـتم باید از 
یان در همـــه امور نظرخواهـــی کنیم و تا جایی که مقدور  دانشـــجو
یان  است در کارها مشارکت کنند، این وضعیت در بین دانشجو

پختگـــی ایجاد می کند.« 
ی گفت: »در  یان دســـتیار باره مشـــکلات دانشـــجو ظفرقنـــدی در
ی یکی از دلایل مهاجرت ســـنگینی کار آنهاست؛  حوزه دســـتیار
گر  اما اســـاس کار ما شـــفافیت و قانون اســـت و به همین دلیل ا
جایـــی قانـــون اشـــکال دارد بایـــد اصلاح شـــود. متأســـفانه قانون 
یان پزشـــکی اشکال دارد و باید  افزایش ظرفیت پذیرش دانشـــجو
اصلاح شـــود. الان همه به این اتفاق رســـیدم این قانون مشـــکل 

دارد و در دســـتور کار شورا قرار گرفت.«
باره شـــغل محســـوب شـــدن تحصیل در دوره  یر بهداشـــت در  وز
ی ادامه داد: »در بودجه امســـال بـــا اصلاح قانون تلاش  دســـتیار
ی به عنوان شـــغل تلقی شـــود و بیمه برای آنها  کردیم تا دســـتیار
یب شد؛ در مجلس به دلیلی  فراهم شود. این امر در دولت تصو
که اشتباه بوده در کمیسیون تلفیق حذف شد. ولی خوشبختانه 
این ردیف دوباره اضافه شده و جای نگرانی در این زمینه نیست 

ی حل خواهد شد.« و این مشـــکل ۳۰ ساله دســـتیار
یان علوم پزشـــکی افزود: »هیچ کس  باره مهاجرت دانشـــجو او در
گردش غمگین  بـــه انـــدازه پـــدر و مـــادر و معلـــم از مهاجرت شـــا
یان را  نمی شـــود؛ باید مشـــکلات اقتصادی و بی عدالتی دانشجو
گر لازم است افزایش حقوق را  برطرف کنیم. باید بررسی کنیم تا ا
انجام بدهیم. ۳۵ ســـال در این دانشـــگاه معلم هســـتم و می بینم 

محصول عمرمان از دســـت می رود.«
یـــر بهداشـــت به سیاســـت های ایـــن وزارتخانـــه در انتصاب  وز
یح کرد: »انتصابات یک  رؤســـای دانشـــگاه ها نیز اشـــاره و تصر
یابـــی کنیم. به طور  ز مســـیری دارد؛ اولا مـــا بایـــد در ایـــن زمینه ار
کلـــی هیـــچ تغییـــری مگر اینکه تبدیل به احســـن شـــود را انجام 
نمی دهم. در واقع کار ما حرفه ای و رســـیدگی به بیمار اســـت. 
گر مجموعـــه را با یک  ی بـــه دیـــدگاه سیاســـی افراد نـــدارم. ا کار
تغییـــر تبدیـــل احســـن  کنیـــم، انجـــام می دهـــم. البتـــه بـــا تغییـــر 
یابی شود  ز اتوبوســـی موافق نیســـتم، برای انتصابات ابتدا باید ار
بعـــد نیـــز مســـیر قانونی آن  طی شـــود؛ ضمـــن اینکه در خصوص 
آنهـــا نظرخواهـــی خواهیـــم کـــرد؛ بنابرایـــن دنبـــال انتصابـــات با 

اصول خود هســـتیم.«

وقت آن رسیده که صدای تغییر نسل را 
در انتصابات بشنویم

بهزاد باقیانی به نمایندگی از شورای صنفی و دستیاران پزشکی 
یر بهداشـــت گفت: »با انتصاب عبدالرضا دیانی،  خطاب به وز
سرپرســـت اداره کل دانشـــجویی معاونت فرهنگی و دانشجویی 
قـــدم مثبتـــی در این وزارتخانه برداشـــته شـــده اما نیاز اســـت در 

رده هـــای دیگر نیز از جوانان اســـتفاده کنید.«
او صحبت هایـــش را بـــا طـــرح این ســـوال بـــه پایان رســـاند که آیا 
زمان اســـتفاده از جوانان متولد دهه ۴۰ و ۵۰ تمام نشـــده و زمان 
اســـتفاده کامل از جوانان فرا نرســـیده؟ امروز وقت آن رســـیده که 

یم. صدای تغییر  نســـل را بشنو

دانشجویان بین المللی 
با چه هدفی در دانشگاه ها جذب می شوند؟

یان  امیرحســـین صالحی، نماینده انجمن های اســـلامی دانشجو
)1۳۴8( دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به جذب 
یان بین المللـــی گفـــت: »هنـــوز نفهمیده ایم که هدف از  دانشـــجو
یه پرداز رفع کســـری بودجه  جـــذب دانشـــجوی بین الملل و شـــهر
دانشـــگاه های علوم پزشـــکی اســـت یـــا ارتقای رتبـــه جهانی این 

دانشـــگاه ها مدنظر است.« 
او ادامـــه داد: »هنـــوز هـــم نفهمیده ایـــم کـــه هـــدف جـــذب ایـــن 
یج  یان لابی گـــری بـــا کشـــورهای مختلـــف اســـت یـــا ترو دانشـــجو
فرهنـــگ ایرانی و اســـلامی و هنوز هـــم نفهمیده ایم که علم به خیر 

است یا ثروت.«

پیگیر به رسمیت شناخته شدن دستیاری
به عنوان شغل باشید

علیرضا هاشمی، نماینده انجمن اسلامی دانشگاه علوم پزشکی 
یان  تهـــران نیز در این مراســـم بـــا محور قرار دادن بحث دانشـــجو
یب  ی گفت: »اقدام درســـت وزارت بهداشـــت در  تصو دســـتیار
یب مجلـــس بی ثمر  ی به شـــغل متأســـفانه با عـــدم تصو دســـتیار
ماند، با این حال بی تردید با پیگیری ادامه این طرح گشایشـــی 

برای احقاق حقوق دستیاران و در نتیجه کارورزان علوم پزشکی 
ایجاد می شود.« 

تشکل های دانشجویی را بازسازی کنید
علیرضـــا موســـوی، نماینـــده انجمـــن اســـلامی بـــه عنـــوان اولیـــن 
ســـخنران در این مراســـم به مشـــکلات ایجاد شـــده برای فعالیت 
تشکل ها اشاره کرد و گفت: »در ۳ سال اخیر وارد زمستان سخت 
و طاقت فرســـای تشـــکل های دانشجویی شـــدیم به گونه ای که از 
کنون کمتر از 1۰ تشکل  ، ا بیش از ۴۰ تشکل فعال در سراسر کشور
فعـــال وجـــود دارد که همان ها نیز در این ســـال ها با شـــدیدترین 
محرومیت هـــا روبـــه رو بودنـــد.« او در ادامـــه گفت: »تشـــکل های 
باقی مانده نیز امروز با کارشـــکنی های مدیران وابســـته دســـت و 
ی تشـــکل های  پنجه نرم می کنند؛ به همین دلیل، احیا و بازســـاز

متعدد از هم گســـیخته از اهمیت بالایی برخوردار اســـت.«

ع حمله به کادر درمان را  موضو
ریشه یابی کنید

محمد نصرتی، نماینده بســـیج دانشـــگاه علوم پزشکی مشهد در 
سخنانی بحث خشونت علیه کادر درمان در کشور را مطرح کرد 
یشـــه یابی دقیق دارد که  و گفت: »این مســـئله نیاز به بررســـی و ر
باید به آن توجه شود. اما در این میان، نقش و مسئله ای که باید 
مورد توجه وزارت بهداشت قرار بگیرد، آن است که روح فعالیت 

ی است.« در سیســـتم بهداشـــت و درمان، روح خدمت گزار

فرصت طرح نظرات دانشجویی 
در نشریات گرفته شده است

یات از دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه  زهرا صفری، نماینده نشر
یه دانشـــجویی از دیربـــاز فرصتی برای  کیـــد بـــر اینکـــه نشـــر بـــا تأ
طرح نظرات دانشـــجویی و فرصتی علمی برای تقابل اندیشـــه ها 
بـــوده اســـت، گفـــت: »متأســـفانه بـــا تنگ نظری هـــای گســـترده و 
اعمـــال فشـــارهای ناحـــق، این فرصت گرفته شـــده و در ۳ ســـال 
گذشـــته شـــاهد آن بودیم که مســـئولان وزارت بهداشـــت به جای 
یات دانشـــجویی، با برخوردهای سلیقه ای و اعمال  اشـــاعه نشـــر

یات ایجاد کرده اند.« ممیزی های گســـترده ســـدی در برابر نشر

فضای دانشگاهی ما نسبت به غرب 
دچار افول شده است

یات پژوهشـــی از دانشـــگاه علـــوم  مینـــا صدیقـــی، نماینـــده نشـــر
پزشکی یزد نیز در این مراسم با بیان اینکه ما در مسیر فعالیتمان 
با چالش هایی روبه رو هستیم، گفت: »یکی از مهم ترین اقدامات 
برای این حوزه، به روزرســـانی فضای دانشـــجویی و علمی است. 
درحقیقت، با وجود اینکه طی ســـال های گذشته پیشرفت هایی 
داشته ایم، اما واقعیت آن است که فضای دانشگاهی ما نسبت 
به غرب از نظر دســـتگاه ها و روش های علمی دچار افول شـــده 

است.«

از انجمن های علمی 
در ارتقای سلامت روان استفاده کنید

مهـــدی ســـهیلی، نماینـــده انجمن های علمی از دانشـــگاه علوم 
کید بر اینکه حیف اســـت کـــه در خانواده  پزشـــکی گیـــلان بـــا تأ
گر در این  نظام ســـلامت خودمان پناه یکدیگر نباشـــیم، گفت: »ا
خانـــواده پناه یکدیگر نباشـــیم، بـــه ناچار باید به دنبال پناهی در 
جای دیگری از دنیا باشیم.« او ادامه داد: »در اجرای طرح های 
ی آموزش،  ی آموزش، استانداردســـاز کلان مثـــل بین المللی ســـاز
ارتقـــای ســـلامت روان و پزشـــک خانـــواده می تـــوان از خلاقیت، 

ی و امید انجمن های علمی اســـتفاده کرد.« نـــوآور

مشکل گروه های جهادی 
فقدان نهاد نظارتی است 

، نماینـــده دبیر ســـتاد فعالیت هـــای جهادی  مهـــدی کامرانی فـــر
نیـــز در ایـــن مراســـم با بیـــان اینکه ســـتاد فعالیت هـــای جهادی 
ی مدنـــی و دانشـــجویی اقدامات مهـــم و مؤثری  بـــا ساختارســـاز
در راســـتای ارتقـــای تراز بهداشـــت و ســـلامت مـــردم انجام داده 
اســـت، افزود: »افزایش خدمات پزشـــکی و بهداشـــتی در مناطق 
کم برخوردار از مهم ترین اقدامات این ستاد بوده است. همچنین 
یان کشـــور در  یـــم که 8۰ هزار نفر از دانشـــجو بایـــد ایـــن را هـــم بگو
گروه های  فعالیت های این ستاد مشارکت داشته اند.« او افزود: »
یروس  جهـــادی ظرفیـــت و توانایی خـــود را در دوران همه گیری و
منحـــوس کرونـــا به نمایش گذاشـــتند، اما باید به این مســـئله هم 
یع جغرافیایی  اشـــاره کنم که فقدان نهاد نظارتی مشـــخص و توز

نادرســـت فعالیت های جهادی از مشـــکلات مهم است.«

آماده ایفای نقش 
در اهداف گام دوم انقلاب هستیم

محمد حســـین رضایی، نماینده کانون های مذهبی نیز به عنوان 
آخرین ســـخنران این مراســـم با بیان اینکه ســـلامت معنوی یکی 
از مهم تریـــن ابعـــاد ســـلامت اســـت، افـــزود: »بایـــد بـــه مطالعات 
یـــژه ای شـــود. همچنیـــن ما نیز در پیشـــبرد  بین رشـــته ای توجـــه و
کید  اهـــداف گام دوم انقـــلاب و قانـــون جوانی جمعیت مـــورد تأ
کید بر  مقام معظم رهبـــری آمـــاده ایفـــای نقـــش هســـتیم.« او بـــا تأ
اینکـــه شـــرکت ۹۰ هـــزار شـــرکت کننده و مخاطـــب در جشـــنواره 
قرآن و عترت در ســـال گذشـــته رکوردشـــکنی بوده است، گفت: 
»کسب افتخارات اخیر ایران در مسابقات بین المللی، از جمله 
مســـابقات ترکیه حائز اهمیت اســـت و در هر دو رشـــته حفظ و 

یان علوم پزشـــکی بودند.« یدگان از دانشـــجو قرائت، برگز

رئیسشورایاطلاعرسانیدولتدردانشگاهشاهد:

تصمیمی برای تغییر وضعیت بنزین تا پایان سال گرفته نمی شود

زاکانیدردانشگاهخواجهنصیرالدینطوسی:

پارک علم و فناوری شهرداری تهران در بوستان ولایت راه اندازی می شود

دانشجویانپایصحبتهایمسئولاندولتسابقنشستند

ترسیم ویژگی های رئیس دولت سیزدهم  در دانشگاه شهید بهشتی 

دانشـــجویان دانشـــگاه شـــاهد  از شـــروع زودهنگام برنامه های 16 آذر بی نصیب 
نماندند. دانشـــگاهی که الیاس حضرتی، رئیس شـــورای اطلاع رســـانی دولت با 
شرکت در نشست »بررسی کارنامه 1۰۰ روزه دولت« که در دانشکده کشاورزی این 
دانشـــگاه برپا شـــده بود، به ارائه اقدامات صورت گرفته در بیش از ۳ ماه فعالیت 
دولت پرداخت. او در این نشست با بیان اینکه کارشناسان بر این باورند که برای 
حل مسائل کشور باید آنها را اولویت بندی کنیم، گفت: »براساس نظرسنجی ها و 
پایش ها، ۹۵ درصد صاحب نظران مهم ترین موضوع کشور را اقتصاد، معیشت، تولید 
و اصلاح ساختارهای اقتصادی می دانند. گام دوم که بر آن تاکید می شود، اصلاح 
ســـاختار اقتصادی اســـت که البته مکمل آن توجه به حل چالش های سیاست 
خارجی است. اگر بحث تحریم و FATF حل نشود، نمی توان مشکل را حل کرد.« 
حضرتی ادامه داد: »هر دو این موضوعات سخت و زمانبر است و مقدمه سومی 
لازم دارد. من خدمت مرحوم شهید رئیسی هم گفته بودم که ابربحران، ناامیدی از 
آینده و بی اعتنایی نسبت به مسئولان است و تا این مشکلات حل نشود نمی توان 
انتظاری برای بهبود شرایط داشت.« رئیس شورای اطلاع سانی دولت با تاکید بر 
اینکه اگر به جوانان، احزاب، گروه های سیاســـی فرصت داده نشـــود و بخشـــی از 
معترضان وارد میدان نشوند، نمی شود با جمعیت بیست، سی درصد بار سنگین 
را حمل کرد، افزود: »اگر بخواهیم مشکلات را حل کنیم لازم است دو ابربحران را 
که به آن اشـــاره کردم، حل کنیم. پیام دکتر پزشـــکیان نیز همین اســـت. ما دنبال 
مقصر نشان دادن عملکرد هیچ دولتی نیستیم اما باید عرض کنم آنچه که فعلا 

هست وضعیت خوبی نیست. وضع کشوری که بالای 1۰ سال تورم ۴۰ درصدی 
داشته  خوب و برازنده و در شأن ملتی انقلابی نیست که همه چیز را به میدان آورده 
است و در زمان جنگ چه آن کسی که یک پسر داشت و چه آنکه ۹ پسر داشت، 
همه را به جبهه فرستاد.« او تصریح کرد: »پزشکیان به دنبال خالص سازی نبوده 
و برخلاف دولت های قبلی، چند وزیر از دولت قبل ابقا شدند تا نشان دهند که 
دولت در عمل به دنبال وفاق است و به دنبال آن است تا از ظرفیت سیاسی رقبا نیز 
استفاده کند. در جلسات معرفی استانداران از استاندار قبلی تشکر ویژه می  شود. 
همچنین در افتتاح پروژه ها از وزیران دولت قبلی تشکر می شود و این گونه سرمایه 
اجتماعی ایجاد خواهد شد.« او در بخش دوم این مراسم در پاسخ به سؤال یکی 
از دانشجویان مبنی بر گرانی بنزین گفت: »درباره بنزین اتفاق نظر همه این است 
که وضعیت فعلی آن خوب نیست و مورد بحث شدید است اما درباره آن تاکنون 
تصمیم گیری نشده و تا پایان سال هم نمی شود و اگر بنا به تصمیم باشد حتماً با 
هماهنگی و اطلاع رســـانی با مردم انجام می شـــود.« یکی دیگر از دانشجویان نیز 
درخصوص رویکرد دولت برای مذاکرات رفع تحریم ها سؤالی را مطرح کرد که رئیس 
شورای اطلاع رسانی در این خصوص با بیان اینکه مذاکره جزء الزامات دیپلماسی 
است، گفت: »دنیا دائم در حال مذاکره است و حتی در کشورهایی هم که درگیر 
جنگند که نمونه آن غزه است، در بدترین شرایط هم در حال مذاکره بودند.« وی 
افزود: »کسانی که برای مذاکره می روند، نظام برای آنها چهارچوب در نظر گرفته و 

در مذاکرات خط قرمزها رعایت می شود و فراتر از آن نمی روند.«

دانشـــگاه خواجه نصیرالدین طوســـی هم یکی دیگر از دانشـــگاه هایی بود که به 
، میزبـــان علیرضا زاکانی، شـــهردار تهران بود.  مناســـبت نزدیکـــی به روز دانشـــجو
نشستی که در پایان آن نیز زاکانی به سؤالات دانشجویان پاسخ داد. زاکانی گفت: 
»اســـاس مواجهه ما با آمریکا که از قبل انقلاب اســـلامی شکل گرفته و حاصل آن 
نیز تا پیروزی انقلاب همیشه سرخوردگی و شکست بوده ولی بعد از آن، همیشه 
پیروزی و موفقیت بوده است. در اصل انقلاب شرایط را به سمتی برده که جوهره 
مقاومت و ایستادگی در مقابل نظام سلطه را به یک ارزش و ویژگی تبدیل کرده است. 
آنچه توانست برای ما صیانت از جغرافیای ایران را فراهم کند همان موضوعاتی 
اســـت که در انقلاب اســـلامی مطرح شـــده بود.« او تصریح کرد: »مقاومت مقابله 
نظام اســـتکبار همیشـــه با پیروزی همراه است، اما آسیب هایی هم دارد، اما این 
آسیب ها قابل مقایسه با سازشی نیست که در آن شکست قرار دارد. یعنی قیمت 
ایستادگی همراه با آسیب بسیار کمتر است نسبت به کسی که سازش می کند ولی 
در همان سازش نیز آسیب هایی وجود دارد. نگاه کنید وقتی زمان احمدشاه جنگ 
اول اتفاق افتاد؛ ایران اعلام بی طرفی کرد اما روسیه، انگلیس و عثمانی وارد ایران 
شده و نزدیک به 8 میلیون نفر بر اثر گرسنگی در ایران جان دادند اما هیچ کس به 
ما توجه نکرد آنجا سازشی بود که همراه آن هزار و یک مشکل برای ما به دنبال آورد 
و 8 میلیون ایرانی را بر اساس قحطی و گرسنگی که بخش عمده آن هم اثرات کار 
کید بر اینکه اگر فکر  انگلیس بود را برای ما به دنبال داشت.« شهردار تهران با تأ
کنیم ما با آن ها کاری نداشته باشیم، آن ها هم کاری ندارند، اشتباه است، گفت: 
»ما می خواهیم پیشرفت و آبادانی را در سایه علم و دانش کسب کنیم، ولی آن ها 
نمی گذارند این اتفاق بیفتد. دلیلش هم آن است که این اتفاق را مایه استقلال ما 

می دانند. نگاه کنید امروز موضوع هسته ای ما را همه می دانند که مسئله نظامی 
نبوده و یک موضوع به ذات علمی، دانشی و فناوری برای خدمت به جامعه است؛ 
اما با آن مخالفند.« او تصریح کرد: »ما امروز در یک برهه تاریخی از تاریخ کهن ایران 
هســـتیم و هم برای خودمان و هم دیگران و برای ســـایر ملل الهام بخش هستیم و 
آثاری که می توانیم داشته باشیم، آثاری است که اساساً نوع تقسیم بندی های دنیا 
را متحول می کند و یک شرایط و نقش جدیدی را برای ملت ها ایجاد خواهد کرد.« 
شهردار تهران در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به سؤال دانشجویان گفت: 
»پس از وزارت نفت و مجموعه های نظامی، شهرداری تهران سومین مجموعه ای 
است که توانسته مجوز دانشگاه ها و مجوز پارک های علمی فناوری را بگیرد و بر 
اساس مجوز های دریافت شده، قرار است پارک علم و فناوری در بوستان ولایت 
ایجاد شـــود.« زاکانی ادامه داد: »اواخر دهه 8۰ برای تهران طرح تفصیلی مصوب 
شد که مطابق آن افق جمعیت تهران 1۰ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر در نظر گرفته شد و 
امروز با این رقم ۷۰۰ هزار نفر فاصله داریم. با این وجود تهران درگیر مشکلات فراوانی 
اســـت؛ مانند بحران آلودگی هوا، ترافیک، بد مســـکنی و بی مسکنی و مسائلی از 
این دست را باید جزء مشکلات این شهر دانست.« او اظهار داشت: »در مواجهه 
با چالش های تهران پیش از این در مدیریت شـــهری دو نگاه وجود داشـــت؛ یک 
نگاه معتقد بود باید شهر را »گران« کرد تا مردم از تهران مهاجرت کنند و با کاهش 
... نیز حل خواهد  جمعیت چالش هایی مانند ترافیک، آلودگی هوا، بی مسکنی و
شد.«  شهردار تهران خاطر نشان کرد: »در برابر این نگاه ما معتقدیم، گرانی از تهران 
شروع شد و به سرعت در سایر شهر های کشور نیز گسترش پیدا کرد. زیرا کل کشور 

خودش را با تهران تنظیم می کند و قائل به ارزان سازی تهران هستیم.« 

دانشجویان دانشگاه شهید بهشتی نیز روز گذشته با برگزاری ویژه برنامه گرامیداشت 
روز دانشـــجو و یادبود آخرین حضور دانشـــگاهی شـــهید رئیســـی تحت عنوان 
»مهمان بهشـــتی« میزبان محســـن منصـــوری  معاون اجرایی، سید امیرحســـین 
قاضی زاده هاشـــمی رئیس بنیاد شـــهید و امور ایثارگران و  احسان خاندوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی دولت ســـیزدهم به عنوان ۳ تن از مســـئولان دولت ســـابق 
بودنـــد کـــه هـــر کدام به تشـــریح وضعیت دولت ســـیزدهم پرداخته و به ســـوالات 

دانشجویان پاسخ دادند. 

 دولت سیزدهم را 
باید با درک محدودیت های آن زمان نقد کنیم

خاندوزی با ذکر خاطره ای از نحوه دعوت شهید رئیسی از یکی از اساتید گفت: 
»یک روز مسئول دفتر بنده تماس گرفتند که از دفتر رئیس جمهور تماس گرفته اند 
و با شـــما کار دارند. شـــهید رئیســـی به من گفتند  دیدی که امروز در روزنامه ها 
یکی از صاحب نظران اقتصادی تیتر شـــده و عکســـش منتشر شده است؟ ما 
یم، اما کســـی از این همه ظرفیتی که  دیدگاه هـــای خیلـــی اصلاح گرایانه ای دار
یم، استفاده  برای اصلاح سیاست های بخش های مختلف کشور در نظر دار
نمی کند.«او ادامه داد: »شهید رئیسی گفتند من خودم خیلی سرشلوغ هستم، 
شما به نیابت از من آن استاد دانشگاه را دعوت کن، سلام من را برسان و بگو 
ما کاملاً آماده ایم که حتی اگر شخص شما فکر می کنید چند ساعت هم لازم 
اســـت، دیدگاه های شـــما را بشـــنویم و حتی اگر نیاز است، این دیدگاه ها را در 
جمع ستاد هماهنگی اقتصادی دولت هم منتقل کنیم.«وزیر اقتصاد دولت 
سیزدهم با بیان اینکه فردای آن روز استاد دانشگاه را دعوت کردیم، بیان داشت: 
»با این اســـتاد دانشـــگاه جلســـه مفصلی داشـــتیم و بعد هم نتیجه جلسه را به 
رئیس جمهور منتقل کردم. این را هم باید بگویم که خود شـــهید رئیســـی موفق 
شد در برخی از حوزه ها، علی رغم اینکه شرایط خارجی کشور همچنان دچار 
تحریم بود، اما در حوزه منطقه ای، همسایگان و شرکای راهبردی، محدودیت ها 
را به نحو محسوسی بشکند.« خاندوزی افزود: »دولت سیزدهم را باید با درک 
محدودیت های آن زمان نقد کنیم. مقامات کشور باید اراده بن بست شکنی و 

غلبه بر موانع و محدودیت ها را داشته باشند.«

 رئیسی به رزمندگان در عملیات وعده صادق یک قوت قلب داد
در ادامه این مراســـم، قاضی زاده هاشـــمی، رئیس سابق بنیاد شهید و امور ایثارگران 
با بیان اینکه شـــاید برخی خصوصیات شـــهید رئیسی از امیرکبیر و شهید رجایی 
جلوتر باشـــد، افزود: »زمان عملیات »وعده صادق 1«، قوت و قدرت رئیس جمهور 
به رزمندگان ما توان و قوت قلب داد. شهید رئیسی با خدا معامله کرده بود و نگران 
هیچ چیزی نبود.«او ادامه داد: »در بعضی از ســـفرهای اســـتانی، دوســـتان زحمت 
می کشیدند تا قرار ملاقات هایی بین شهید رئیسی و برخی از خانواده های شهدا 
یـــم. یکـــی از ایـــن قرارها در ســـاری بود. یک کنگره ای در رابطه با یک شـــهید  بگذار
کستان داشتیم. در دیدار با شهید رئیسی، توضیحاتی به ایشان  معروف به چمران پا
دادم و ایشان آهی از درون کشید و گفت  خوشا به سعادت شما که خدا شما را با 

شهدا محشور کرده؛ یعنی یک انقطاع درونی که می شود من هم اینطوری باشم؟«

 شهید رئیسی از ظرفیت متخصصان استفاده می کرد
محسن منصوری، معاون اجرایی دولت سیزدهم نیز در این مراسم با بیان اینکه خسارتی 
که از بابت از دست دادن شهید رئیسی به کشور وارد شده ابعاد مختلفی داشته است، 
گفت: »شاید مهم ترین خسارت آن را باید توقف تحقق دولت اسلامی دانست. در نقشه 
کلان انقلاب اسلامی که مقام معظم رهبری پنج گام را برای تحقق تمدن نوین اسلامی 
مطرح کردند، گام سوم تحقق دولت اسلامی بود که ما به دلایل مختلف در این مرحله 
مانده ایم. با حضور شهید رئیسی، موضوع مهم دولت اسلامی در حال تحقق بود که به 
دلایلی شاید متوقف شد.«او ادامه داد: »ابعاد شخصیتی این شهید به قدری گسترده 
است که شاید نیاز به تحلیل شخصیت او در همایش های مختلف باشد، اما چند 
ویژگی که متناســـب با فضای دانشـــگاه و دانشـــجویی اســـت را مطرح می کنم. شهید 
رئیسی ترازی در خدمت رسانی بنا کرد که شاید رسیدن به آن تراز به زودی دست یافتنی 
نباشد. یکی از ویژگی های منحصر به فرد که برای جامعه دانشجویی و دانشگاهی الگو 
است، جامع الطرف بودن اوست. شهید رشد و تعالی همه جانبه را در شخصیت فردی 
و مدیریتی اش از کودکی و نوجوانی تا این اواخر دنبال کرده بود.«معاون اجرایی دولت 
سیزدهم خاطرنشان کرد: »استفاده از ظرفیت های تخصصی نیز از دیگر ویژگی های شهید 
رئیسی بود. به طوری که در دولت ایشان بیش از ۲۰ نفر از اعضای دولت عضو هیئت علمی 
بودند و نهایتاً بهره برداری و استفاده از ظرفیت تخصصی در این دولت اتفاق می افتاد.«
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